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Nr 7

Utlåtande med anledning av Kungl. Maj:ts i statsverksproposi
tionen gjorda framställningar om anslag till kapital
investeringar, såvitt avser jordbruksärenden, jämte 
i ämnet väckta motioner.

Till jordbruksutskottet har hänvisats i statsverkspropositionen gjorda 
framställningar om anslag till kapitalinvesteringar, såvitt dessa avser jord
bruksärenden. Utskottet får härmed avgiva utlåtande över framställning
arna jämte med anledning därav framlagda motioner.

Beträffande utredningen i hithörande ärenden får utskottet i huvudsak 
hänvisa till motsvarande punkter i statsrådsprotokollet över jordbruksären
den för den 4 januari 1955 (bil. 30 till statsverkspropositionen).

Statens affärsverksfonder 

Domänverket

l:o) Tjänstebostäder för domänverket. För innevarande budgetår har å 
kapitalbudgeten under Statens affärsverksfonder: Domänverket anvisats ett 
investerimgsanslag av 700 000 kronor till tjänstebostäder för domänverket. 
Från anslaget bestrides kostnaderna för inköp eller uppförande av tjänste
bostäder för domänverkets befattningshavare i sådana fall, då dylika bo
städer icke kan anskaffas på annat sätt.

Domänstyrelsen (skr. 28/8 1954) hemställer, att för ifrågavarande ända
mål skall anvisas dels för nästa budgetår ett investeringsanslag av 1 800 000 
kronor, dels å tilläggsstat för innevarande budgetår ett investeringsanslag 
av 800 000 kronor.

Departementschefen
»Liksom de närmast föregående åren anser domänstyrelsen, att en kraf

tig anslagsökning är nödvändig för att styrelsen skall bli i tillfälle att ge
nomföra sitt program för anskaffande av tjänstebostäder. Intill den 1 juli 
1956 erfordras sålunda enligt styrelsens beräkningar sammanlagt 2 600 000 
kronor för ifrågavarande ändamål. Jag är emellertid icke beredd att i nu
varande läge tillstyrka någon utvidgning av styrelsens investeringar på före
varande område. För min del kan jag därför icke förorda en höjning av 
anslagsbeloppet, vilket sålunda även för nästa budgetår torde böra bestäm
mas till 700 000 kronor. Det anförda innebär också, att jag icke biträder
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framställningen om anvisande av ytterligare medel under anslaget för in
nevarande budgetår.»

Utskottet. Kungl. Maj :ts framställning föranleder ingen erinran från ut
skottet, som sålunda hemställer,

att riksdagen må till Tjänstebostäder för domänverket för 
budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 700 000 
kronor.
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Statens allmänna fastighetsfond

2:o) Byggnadsarbeten vid lantbrukshögskolan och statens lantbruksförsök. 
Kungl. Maj:t har under denna punkt (s. 4—5) föreslagit en medelsanvis
ning av 50 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet behandlat två inom riksdagen väckta, 
till utskottet hänvisade likalydande motioner, nämligen I: 370 av herr Pers
son, Johan, m. fl. samt II: 455 av herrar Antby och Jacobsson i Tobo, i vil
ka motioner hemställts, att riksdagen måtte anvisa medel för budgetåret 
1955/56 för uppförande vid lantbrukshögskolan och statens lantbruksför
sök av en anläggning för kärlförsök vid institutionen för allmän jordbruks- 
lära.

Beträffande motiveringen för yrkandet, som avser en medelsanvisning för 
ändamålet med 310 000 kronor, får utskottet hänvisa till innehållet i motio
nerna.

Styrelsen för lantbrukshögskolan och statens lantbruksförsök (skr. 22/9 
1954) hemställer, att för nästa budgetår skall anvisas medel till kostnader
na för i följande sammanställning angivna byggnadsarbeten vid högskolan 
och lantbruksförsöken.

1. Institutionsbyggnad för statens jordbruksförsök............................ 1060 000
2. Institutionsbyggnad för institutionen för växtsjukdomslära........  1 550 000
3. Kärlförsöksgård för institutionen för allmän jordbrukslära........... 310 000
4. Ombyggnad av administrationsbyggnaden....................................... 210 000
5. Tillbyggnad av fjäderfäanläggningen vid Bäcklösa........................ 90 000
6. Tre tjänstebostäder................................................................................ 176 000
7. Vattenledning vid Ultuna.................................................................... 325 000
8. Inredning av ungdj ursladugården...................................................... 215 000
9. Hönshus för institutionen för husdjursgenetik................................ 350 000

10. Ombyggnad av försöksladan............................................................... 15 000
11. Inredning av rum i restaurangbyggnaden........................................ 25 000
12. Stängsel omkring kärlförsöksgård och växthus vid statens jord

bruksförsök .............................................................................................. 15 000

Summa kronor 4 341 000
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För de byggnadsarbeten, vilka i sammanställningen upptagits under punk
terna 1-—5, 7, 9 och 12 samt för två av bostäderna under punkten 6 begär
des medel i anslagsäskandena för innevarande budgetår.

Departementschefen
»Jag torde få erinra om att chefen för ecklesiastikdepartementet tidigare 

denna dag vid anmälan av anslaget till avlöningar vid Uppsala universitet 
bl. a. framlagt vissa lantbrukshögskolan berörande förslag rörande ordnan
det av undervisningen i genetik vid universitetet. I anslutning till vad nämn
de departementschef därvid uttalat, torde kostnaderna för inredningen av 
de utrymmen i vindsvåningen till högskolans institution för systematisk bo
tanik och ärftlighetslära, vilka erfordras för att genomföra förslaget, böra 
bestridas från här ifrågavarande anslag. Kostnaderna för nämnda inredning 
har beräknats till 50 000 kronor.

Då jag icke anser mig kunna förorda någon annan medelsanvisning un
der förevarande anslagspunkt, behöver till byggnadsarbeten för nästa bud
getår anvisas ett investeringsanslag av 50 000 kronor.»

Utskottet. Såsom framgår av det föregående har högskolestyrelsen i sin 
framställning om anslag å kapitalbudgeten för nästa budgetår vid lant
brukshögskolan upptagit byggnadsföretag till ett belopp av sammanlagt 
4 341 000 kronor, varav 310 000 kronor avses för uppförande av en kärl- 
försöksgård för institutionen för allmän jordbrukslära. Kungl. Maj:t har 
emellertid icke ansett sig kunna förorda någon annan medelsanvisning än 
ett belopp av 50 000 kronor för inredning av vissa utrymmen i vindsvåning
en till institutionen för systematisk botanik och ärftlighetslära.

I motionerna 1:370 och 11:455 har yrkats, att medel även skall anvisas 
till uppförande av nyssnämnda kärlförsöksgård. Såsom motivering härför 
har framhållits, att institutionen f. n. endast förfogar över en mindre dylik 
anläggning av primitiv beskaffenhet, vilket medför stora svårigheter vid be
drivande av försöksverksamhet på gödsellärans område.

Vad motionärerna anfört i ämnet synes utvisa, att goda skäl obestridligen 
kan åberopas för att ifrågavarande byggnad skall komma till stånd. Med 
hänsyn till de inskränkningar i den statliga investeringsverksamheten, soin 
är nödvändiga f. n., kan utskottet emellertid icke tillstyrka att medel nu 
skall anvisas för ändamålet. Samtidigt får utskottet dock framhålla önsk
värdheten av att frågan ägnas uppmärksamhet.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet,
att riksdagen må, med bifall till Kungl. Maj :ts framställ

ning samt med avslag å motionerna 1:370 och 11:455, till 
Bgggnadsarbeten vid lantbrukshögskolan och statens lant- 
bruksförsök för budgetåret 1955/56 anvisa ett investerings
anslag av 50 000 kronor.
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3:o) Byggnadsarbeten vid Alnarps lantbruks-, mejeri- och trädgårdsinstitut. 
Styrelsen för Alnarps lantbruks-, mejeri- och trädgårdsinstitut (skr. 16/9 
1954) hemställer, att medel skall anvisas till utförande av de byggnadsföre
tag, som angives i följande sammanställning. De i sammanställningen redo
visade kostnadsberäkningarna har uppgjorts av byggnadsstyrelsen, vilken 
även på vissa punkter uttalat sig om lämpligheten eller behovet av de före
slagna arbetena.

Mejeriavdelningen
1. Tillbyggnad......................................................................................... .......... 522 000
2. Inredning av laboratorier, lunchrum, bibliotek och föreläsningssal

(andra etappen)............................................................................................ 50 000
Trädgårdsavdeln ingen
3. Vattentäkt för Alnarps trädgårdar.......................................................... 50 000
Statens mejeriförsök
4. Utvidgning av lokalerna............................................................................ 25 000
5. Bostad till föreståndaren............................................................................ 130 000
Statens trådgårdsförsök
6. Om- och tillbyggnad av arbetarbostad vid Östergård.......................... 90 000
7. Institutionsbyggnad för köksväxt- och prydnadsväxtavdelningarna . 95 000
8. Tillbyggnad av redskapsskjul jämte inredning av lunchrum.............. 30 000

Summa kronor 992 000

Därjämte hemställer institutsstyrelsen, att Kungl. Maj:t måtte uppdraga 
åt byggnadsstyrelsen att uppgöra förslag till och framlägga kostnadsberäk
ningar för följande arbeten, nämligen upprustning av lantbruksskolans lo
kaler, omändring av bostad för ämneslärare vid trädgårdsavdelningen samt 
bostad åt assistenten vid trädgårdsförsöken vid öjebyns respektive Stenstu- 
gu försöksgård.

Departementschefen har — efter en närmare redogörelse för institutssty
relsens motivering för anslagsäskandena och för remissyttranden av styrel
sen för lantbrukshögskolan och statens lantbruksförsök samt byggnadssty
relsen — anfört följande.

»Med anledning av institutsstyrelsens förslag föregående år om en medels
anvisning av 102 000 kronor för inredning av vissa lokaler i Alnarps mejeri, 
framhöll jag att genomförandet av förslaget skulle innebära fördelar i flera 
hänseenden. Jag biträdde därför förslaget men förordade tillika, att medel 
i första hand skulle anvisas endast för den av institutsstyrelsen angivna 
första etappen av arbetena, vilken beräknades draga en kostnad av 52 000 
kronor. För att arbetena skall kunna slutföras tillstyrker jag, att för nästa 
budgetår skall anvisas resterande belopp, 50 000 kronor.

Vad härefter angår frågan om dispositionen av Alnarps skola såsom in
stitutionsbyggnad för statens trädgårdsförsöks köksväxt- och prydnads
växtavdelningar, får jag erinra om att detta förslag framställdes redan i 
fjol som alternativ till ett tidigare förslag till en nybyggnad vid Mellan-
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gård för en kostnad av 575 000 kronor. Jag anförde då i anslutning till ett 
av byggnadsstyrelsen avgivet yttrande, att det icke var möjligt att utan en 
mera ingående utredning taga slutlig ställning till frågan, men förklarade 
mig beredd att —- sedan utredning verkställts — anmäla densamma på nytt. 
Efter det att Kungl. Maj:t genom beslut den 23 april 1954 anbefallt bygg
nadsstyrelsen att i samråd med institutsstyrelsen verkställa den begärda 
utredningen, har resultatet av undersökningen nu framlagts i byggnadssty
relsens yttrande över anslagsframställningen. Enligt detta har styrelserna 
efter besök på platsen funnit skolan lämpad för ändamålet. Vidare har bygg
nadsstyrelsen vitsordat skäligheten av det belopp av 95 000 kronor, som en
ligt en mellan institutsstyrelsen och Lomma köping träffad preliminär över
enskommelse skall utgå för inlösen av de utav köpingen uppförda till
byggnaderna å skolan.

Enligt min mening är det synnerligen önskvärt, att en ny institutions- 
byggnad för köksväxt- och prydnadsväxtavdelningarna kommer till stånd. 
Förslaget att övertaga Alnarps skola för ändamålet synes innebära påtag
liga fördelar ur kostnadssynpunkt. Med hänsyn härtill och till vad som 
framkommit vid nyssnämnda utredning är jag beredd att biträda det nu 
föreliggande förslaget. Jag får sålunda tillstyrka, att sagda överenskom
melse godkännes av statsmakterna samt att för nästa budgetår medel an
visas för förvärv av skolan. Då förut omförmälda summa av 95 000 kronor 
måste anses skälig, föreslår jag att detta belopp skall anvisas för ända
målet.

Till de övriga föreslagna arbetena finner jag mig icke nu kunna förorda 
någon medelsanvisning. Med dessa förslag torde alltså tills vidare få anstå.

Vid bifall till vad jag i det föregående tillstyrkt skulle till byggnads
arbeten för nästa budgetår behöva anvisas ett investeringsanslag av (50 000 
-f 95 000 =) 145 000 kronor.»

Utskottet. Det av Kungl. Maj :t framlagda förslaget föranleder icke någon 
utskottets erinran. Utskottet hemställer följaktligen,

att riksdagen må till Byggnadsarbeten vid Alnarps lant
bruks-, mejeri- och trädgårdsinstitut för budgetåret 1955/56 
anvisa ett investeringsanslag av 145 000 kronor.

4:o) Byggnadsarbeten vid veterinärhögskolan. Styrelsen för veterinärhög
skolan (skr. 2/9 och 12/11 1954) hemställer, att till byggnadsarbeten vid 
högskolan skall för nästa budgetår anvisas ett anslag av 1 745 000 kronor.
Anslaget avser följande byggnadsföretag.

1. Om- och tillbyggnad av kirurgiska avdelningens lokaler................. 1 335 000
2. Nybyggnad för undervisning och forskning i köttkontroll och allmän

födoämneshygien........................................................................................ 375 000
3. Ombyggnad av ett häststall å medicinska avdelningen för icke-

idisslare till ett stall för svin.................................................................. 35 000

Summa kronor 1 745 000
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Efter en närmare redogörelse för högskolestyrelsens yrkanden och där
över avgivna utlåtanden av byggnadsstyrelsen har departementschefen an
fört följande.

»Högskolestyrelsen har i sin framställning om anslag å kapitalbudgeten för 
nästa budgetår till byggnadsarbeten vid veterinärhögskolan upptagit bygg
nadsföretag till ett belopp av sammanlagt 1 745 000 kronor. Jag torde emel
lertid få erinra om att byggnadsstyrelsen f. n. verkställer en allmän över
syn av högskolans byggnadsfrågor. Såsom framgår av det föregående har 
bjrggna(isstyrelsen beträffande ett flertal av de vid högskolan aktuella bygg- 
nadstrågorna lunnit läget så oklart, att ett ställningstagande nu skulle vara 
vanskligt. De betänkligheter, som byggnadsstyrelsen sålunda hyser, gäller i 
första hand den föreslagna om- och tillbyggnaden av kirurgiska avdelningens 
lokaler. Däremot synes enligt byggnadsstyrelsen resultatet av översynen icke 
vara avgörande för lösningen av övriga byggnadsfrågor som högskolestyrel
sen upptagit i sin framställning.

Med hänsyn till vad sålunda anförts är jag för min del icke beredd att nu 
fatta ståndpunkt i fråga om byggnadsarbetena för den kirurgiska avdelning
en. Av de arbeten, som i övrigt föreslagits, synes enligt min åsikt uppföran
det av en nybyggnad för undervisning och forskning i köttkontroll och all
män födoämneshygien f. n. vara det mest angelägna. Kostnaderna härför 
har beräknats till 375 000 kronor. Då jag icke har något att erinra mot be
räkningen, förordar jag att detta belopp anvisas. Med övriga förut ej be
rörda arbeten torde däremot böra anstå.»

Utskottet. Som utskottet biträder det av Kungl. Maj :t framlagda förslaget 
hemställer utskottet,

att riksdagen må till Byggnadsarbeten vid veterinärhög
skolan för budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag 
av 375 000 kronor.

5:o) Byggnadsarbeten för karantänsanstalten i Haparanda för husdjur. I 
1954 års statsverksproposition (IX ht p. 78) anmäldes ett av veterinärsty
relsen den 27 oktober 1953 avgivet förslag till nybyggnad av karantänsan
stalten i Haparanda. Vid förslaget var fogade ritningar och kostnadsberäk
ning, vilken slutade å ett belopp av 120 000 kronor. I propositionen uttalades, 
att någon tvekan icke rådde om behovet av nybyggnaden. Med hänsyn till 
nödvändigheten av sparsamhet i fråga om statsutgifterna ansågs dock bygg
nadsföretaget böra uppskjutas åtminstone något år. Tillika framhölls, att 
företaget var att hänföra till dem, som borde komma i fråga att medtagas 
vid uppgörandet av en ny allmän beredskapsstat. Jordbruksutskottet, som 
även hade att behandla två motioner i frågan (I: 55 och II: 76), fann sig av 
samma skäl som anfördes i statsverkspropositionen icke kunna tillstyrka 
förslaget men underströk önskvärdheten av att — därest medel icke ställdes 
till förfogande å allmän beredskapsstat — förslag till lösning av förevarande



byggnadsfråga framlades inom den närmaste framtiden (JoU 1954: 1 s. 60). 
Vad utskottet sålunda anfört godkändes av riksdagen (rskr. 1954: 9).

Veterinärstyrelsen (skr. 25/8 1954) hemställer ånyo, att för uppförande 
av en nybyggnad för karantänsanstalten i Haparanda skall anvisas ett sär
skilt reservationsanslag å 120 000 kronor. Styrelsen hänvisar därvid till 
sitt nyssnämnda förslag av den 27 oktober 1953.

Departementschefen har — efter närmare redogörelse för veterinärsty
relsens framställning och remissyttranden däröver av statskontoret, läns
styrelsen i Norrbottens län och byggnadsstyrelsen — anfört bl. a. följande.

»Det föreliggande förslaget bör enligt min mening bli föremål för ytter
ligare granskning, innan det kan slutligen godtagas. Av utredningen i ären
det framgår emellertid, att den nuvarande byggnaden är i så undermåligt 
skick, att åtgärder måste vidtagas utan dröjsmål. Jag föreslår därför, att 
medel för ändamålet skall beräknas för nästa budgetår. Beloppet, som synes 
böra upptagas med 120 000 kronor, bör i enlighet med statskontorets för
slag anvisas såsom ett investeringsanslag under statens allmänna fastig- 
hetsfond. Det torde få ankomma på Kungl. Maj:t att sedermera fastställa 
ritningar till företaget. I anslutning därtill bör beslut även fattas angående 
dispositionen av den nuvarande karantänsbyggnaden.»

Utskottet. Kungl. Maj :ts förslag tillstyrkes av utskottet, som alltså hem
ställer,

att riksdagen må till Byggnadsarbeten för karantänsan
stalten i Haparanda för husdjur för budgetåret 1955/56 an
visa ett investeringsanslag av 120 000 kronor.
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6:o) Byggnadsarbeten vid statens maskin- och redskapsprovningsanstalter. 
Styrelsen för statens maskin- och redskapsprovningsanstalter (skr. 29/7 
1954) hemställer, att ett investeringsanslag av 500 000 kronor skall anvisas 
för andra etappen av nybyggnaden vid maskinprovningarnas lantbruksav- 
delning i Alnarp, omfattande kontorslokaler samt provnings- och verkstads- 
utrymmen. Beträffande den närmare motiveringen för byggnadsföretaget 
hänvisas till 1954 års kapitalbudget (jordbruksdepartementet, s. 15—17).

Departementschefen har, under framhållande av att byggnadsarbetena 
enligt byggnadsstyrelsens beräkning kan slutföras under nästa budgetår, om 
de påbörjas våren 1955, föreslagit att 500 000 kronor nu anvisas för genom
förandet av den andra byggnadsetappen av nämnda nybyggnad vid maskin
provningarnas avdelning i Alnarp.

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj:ts förslag och hemställer därför, 
att riksdagen må till Byggnadsarbeten vid statens maskin- 

och redskapsprovningsanstalter för budgetåret 1955/56 an
visa ett investeringsanslag av 500 000 kronor.
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7:o) Byggnadsarbeten vid skogshögskolan. Styrelsen för skogshögskolan 
och statens skogsforskningsinstitut anhåller i en till jordbruksdepartemen
tet inlämnad promemoria den 27 september 1954, att till byggnadsarbeten 
m. m. vid skogshögskolan för nästa budgetår skall upptagas ett belopp av 
943 200 kronor. Av beloppet avses 75 000 kronor till ombyggnad av den 
s. k. Malmgården. Sedermera har högskolestyrelsen (skr. 14/10 1954) hem
ställt, att ett investeringsanslag av 938 200 kronor skall anvisas för ända
målet. Sistnämnda anslag avses för följande byggnadsarbeten m. m.
1. Ombyggnadsarbeten i huvudbyggnaden

a) ombyggnad av gamla pannrummet till djurrum och 
kokrum för skogszoologiska avdelningen, inklusive
spiraltrappa till bottenvåningen...................................... 34 000

b) inredning av tre nya arbetsrum i fil med nya rummet
för telefonväxeln inom lokalerna för virkeslära och 
arbetslära............................................................................. 25 000

c) ombyggnad och utbyggnad av högskolans mäss och
studentkårens lokaler med tillskott av vissa delar av 
gamla panncentralen samt förutvarande utrymmen för 
biblioteket i huvudbyggnaden........................................  430 000

d) fast inredning i förenämnda djurrum och kokrum ... 5 200
e) inrättande av askrum genom utbyggnad av den nu

varande panncentralen, anskaffning av ytterligare en 
värmepanna samt inredning av toalett och duschrum
för pannskötaren................................................................ 30 000

f) ombyggnad av ett arbetsrum till laboratorium inom
avdelningen för virkeslära................................................ 35 000 559 200

2. Byggnadsarbeten i Garpenberg
a) nybyggnad av två assistentbostäder............................  210 000
b) ändringsarbeten inom huvudbyggnaden........................ 55 000
c) ombyggnad av den s. k. Malmgården.......................... 65 000
d) garage för nio bilar........................................................... 45 000 375 000

3. Uthus för garage m. m. i Bogesund.................................. 4 Q00

Summa kronor 938 200

Departementschefen
»Vad till en början angår de föreslagna ombyggnadsarbetena i högskolans 

huvudbyggnad är jag endast beredd förorda, att medel skall anvisas till in
rättande av askrum, anskaffande av ytterligare en värmepanna samt inred
ning av toalett och duschrum för pannskötaren ävensom för ombyggnad av 
ett arbetsrum till laboratorium inom avdelningen för virkeslära. Beräk
ningen av kostnaderna härför (30 000 + 35 000 =) 65 000 kronor, kan jag 
godtaga. Jag föreslår sålunda, att detta belopp upptages för ändamålen.

Beträffande högskolans förläggning i Garpenberg får jag erinra om alt 
för innevarande budgetår medel anvisats för uppförandet av en ny elevbygg-
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nåd. De utrymmen i förläggningens huvudbyggnad, som genom elevernas 
flyttning till den nya byggnaden blir lediga, avses skola utnyttjas för under
visningen. För att detta skall bli möjligt, måste emellertid vissa ändrings
arbeten genomföras i huvudbyggnaden. För sådant ändamål bör i enlighet 
med högskolestyrelsens beräkning upptagas ett belopp av 55 000 kronor. Vi
dare är jag beredd förorda, att medel nu äskas för ombyggnaden av den 
s. k. Malmgården. Kostnaden härför har ursprungligen beräknats till 75 000 
kronor. Emellertid synes enligt högskolestyrelsens senare framställning en 
viss minskning av denna vara möjlig. Vid sådant förhållande förutsätter 
jag, att förslaget blir föremål för en översyn. I avvaktan på resultatet härav, 
vilket bör för godkännande underställas Kungl. Maj :t, torde den tidigare 
kostnadsberäkningen böra läggas till grund för medelsberäkningen. Jag 
förordar sålunda, att nämnda belopp, 75 000 kronor, anvisas. Med övriga 
byggnadsarbeten vid Garpenberg torde däremot böra anstå.

Det föreslagna byggnadsföretaget i Bogesund kan jag icke tillstyrka.
Vid bifall till vad jag sålunda föreslagit skulle till byggnadsarbeten vid 

skogshögskolan behöva anvisas ett investeringsanslag av (65 000 -j- 55 000 
-f- 75 000 =) 195 000 kronor.»

Utskottet. Kungl. Maj :ts framställning föranleder icke någon erinran från 
utskottets sida. Utskottet hemställer alltså,

att riksdagen må till Byggnadsarbeten vid skogshögskolan 
för budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 
195 000 kronor.

8:o) Byggnadsarbeten vid statens skogsforskningsinstitut. Styrelsen för 
skogshögskolan och statens skogsforskningsinstitut (skr. 16/6 1954) hem
ställer, att till byggnadsarbeten vid institutet skall för nästa budgetår anvi
sas ett investeringsanslag av 71 000 kronor. Anslaget avser följande bygg
nadsföretag.

1. Uppförande av ett Möller-växthus för avdelningen för botanik och
marklära........................................................................................................... 20 000

2. Anordnande av ett garage i anslutning till nybyggnaden för genetiska
avdelningen...................................................................................................... 51 000

Summa kronor 71 000

Departementschefen har funnit sig endast böra tillstyrka att 20 000 kro
nor anvisas för uppförande av det äskade växthuset.

Utskottet. Med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts förslag hemställer ut
skottet,

att riksdagen må til] Byggnadsarbeten vid statens skogs
forskningsinstitut för budgetåret 1955/56 anvisa ett investe
ringsanslag av 20 000 kronor.
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9:o) Förvärv av tjänstebostad åt lappväsendet i Västerbottens län. Genom 
beslut den 8 januari 1954 bemyndigade Kungl. Maj :t länsstyrelsen i Väster
bottens län att för en köpeskilling av 35 000 kronor för kronans räkning 
förvärva fastigheten Dikanäs l102 i Vilhelmina landskommun att användas 
som tjänstebostad för lapptillsynsmannen i Vilhelmina norra distrikt. Tilli
ka anvisade Kungl. Maj :t till länsstyrelsens förfogande ett belopp av högst 
1 500 kronor att jämte vid försäljning av vissa inventarier inflytande medel 
disponeras till kostnaderna för materiel och körslor för fastighetens iord
ningställande.

I enlighet med förslag av statskontoret bör omförmälda från statens lapp
fond förskjutna belopp anvisas å ett under statens allmänna fastighetsfond 
uppfört särskilt investeringsanslag. Anslaget torde lämpligen böra benäm
nas Förvärv av tjänstebostad åt lappväsendet i Västerbottens län. Departe
mentschefen förordar sålunda, att 36 500 kronor för nästa budgetår skall 
anvisas under denna anslagsbeteckning. Vid bifall härtill torde beloppet se
dermera böra tillföras lappfonden, i samband med att fastigheten tages till 
redovisning å fastighetsfonden.

Utskottet. Utskottet har icke något att invända mot Kungl. Maj :ts förslag 
och hemställer sålunda,

alt riksdagen må till Förvärv av tjänstebostad åt lappvä
sendet i Västerbottens län för budgetåret 1955/56 anvisa ett 
investeringsanslag av 36 500 kronor.

Statens utlåningsfonder

10 :o) Statens lånefond för hästavelns befrämjande. Enligt riksdagens med
givande må ur fonden under budgetåret 1954/55 tagas i anspråk till lån för 
inköp av varmblodiga avelsston 350 000 kronor, för inköp av hingstar av 
nordsvensk eller gudbrandsdalsk ras 225 000 kronor, för inköp av nord
svenska avelsston 125 000 kronor, för inköp av avelshingstar av ardenner- 
ras 400 000 kronor samt för förvärv av ridhusbyggnader och för anskaffan
de av för ridhusdrift erforderligt hästmaterial m. m. 250 000 kronor.

Lantbruksstyrelsen (skr. 23/8 1954) uppger, att det icke synes erforder
ligt att anvisa något kapitaltillskott till fonden för budgetåret 1955/56. Un
der hänvisning till en framställning av riksföreningen för ridningens främ
jande om höjning av beloppet till lån för förvärv av ridhusbyggnader m. m. 
föreslår styrelsen emellertid, att nämnda belopp skall uppräknas från 250 000 
till 500 000 kronor. Till motivering härför anföres att ett stort antal ridhus
byggen avses skola uppföras under nästa budgetår. Beträffande de för övriga 
ändamål avsedda lånebeloppen erfordras enligt styrelsen icke någon ändring.
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Departementschefen anser i likhet med lantbruksstyrelsen att nytt kapi
tal ej behöver tillföras fonden för nästa budgetår. Enligt hans mening bör 
icke heller någon ändring vidtagas beträffande utlåningen från fonden.

Utskottet. Med tillstyrkande av bifall till Kungl. Maj :ts förslag hemstäl
ler utskottet,

att riksdagen må medgiva, att ur statens lånefond för 
hästavelns befrämjande må under budgetåret 1955/56 tagas 
i anspråk till lån för inköp av varmblodiga avelsston 
350 000 kronor, för inköp av hingstar av nordsvensk eller 
gudbrandsdalsk ras 225 000 kronor, för inköp av nord
svenska avelsston 125 000 kronor, för inköp av avelshingstar 
av ardennerras 400 000 kronor samt för förvärv av ridhus
byggnader och för anskaffande av för ridhusdrift erforder
ligt hästmaterial m. m. 250 000 kronor.

11 :o) Jordbrukets maskinlånefond. Lantbruksstyrelsen (skr. 23/8 1954) 
hemställer, att ett anslag av 1 000 000 kronor skall anvisas för nästa bud
getår såsom kapitaltillskott till fonden. Styrelsen anhåller vidare, att det 
för budgetåret 1951/52 anvisade investeringsanslaget för ändamålet å 
1 000 000 kronor skall få disponeras även under budgetåret 1955/56.

Departementschefen
»I likhet med lantbruksstyrelsen anser jag det önskvärt, att ifrågavarande 

låneverksamhet under nästa budgetår skall kunna bedrivas i ungefär sam
ma utsträckning som hittills. Jag tillstyrker därför, att ett kapitaltillskott 
av 1 000 000 kronor skall tillföras fonden. Vidare förutsätter jag, att förefint
lig behållning å det för budgetåret 1951/52 anvisade investeringsanslaget 
skall sammanslås med det nu föreslagna anslaget.»

Utskottet. Utskottet biträder Kungl. Maj :ts framställning och hemställer 
alltså,

att riksdagen må till Jordbrukets maskinlånefond för 
budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 1 000 000 
kronor.

12 :o) Statens avdikningslånefond. Lantbruksstyrelsen (skr. 23/8 1954) 
hemställer, att beloppet för utlåning från avdikningslånefonden under bud
getåret 1955/56 skall bestämmas till högst 10 500 000 kronor samt att såsom 
kapitaltillskott till fonden skall anvisas antingen ett anslag av minst 
5 000 000 kronor eller, därest ett förslag av styrelsen om att fonden redan 
innevarande budgetår skall tillföras ett anslag av lägst 500 000 kronor bi- 
falles, en anslagsanvisning av 4 500 000 kronor. Vidare anhåller styrelsen 
om ändring av 15 § lånekungörelsen (1939:432), innebärande att annuite- 
terna å avdikningslån skall erläggas med lika belopp årligen under 24 år 
från och med det sjätte året efter första lyftningsdagen.
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Departementschefen har — efter en närmare redogörelse för lantbruks- 
styrelsens motivering till förslagen och däröver avgivna remissyttranden av 
statskontoret och riksräkenskapsverket —- anfört följande.

»Lantbruksstyrelsen har föreslagit, att beloppet för utlåning från föreva
rande fond under nästa budgetår skall bestämmas till 10 500 000 kronor 
samt att såsom kapitaltillskott till fonden skall anvisas ett belopp av minst 
5 000 000 kronor. Därest styrelsens framställning om höjning av utlånings- 
ramen och medelsanvisningen för ändamålet på tilläggsstat för innevarande 
budgetår vinner bifall, kan beloppen emellertid enligt styrelsen begränsas 
till 5 000 000 respektive 4 500 000 kronor.

Såsom framgår av utredningen i ärendet har under de senaste åren an
språken på lån från fonden ökat, varigenom en viss eftersläpning uppstått 
i fråga om utbetalning av redan beviljade lånebelopp. Med hänsyn härtill 
har jag ansett mig böra tillmötesgå styrelsens framställning så till vida, att 
jag i annat sammanhang förordat, att å tilläggsstat för innevarande budget
år ett kapitaltillskott av 500 000 kronor skall tillföras fonden. Däremot har 
jag icke kunnat tillstyrka en ökning av utlåningsramen för sistnämnda bud
getår. Enligt min mening bör ej heller för nästa budgetår någon ändring 
ske av det årliga sammanlagda utlåningsbeloppet. Detta bör sålunda fort
farande bestämmas till högst 4 500 000 kronor. Vid sådant förhållande torde 
det vara till fyllest, om fonden tillföres ett kapitaltillskott av 2 500 000 
kronor.

Vad lantbruksstyrelsen föreslagit beträffande återbetalningen av avdik- 
ningslån syftar till en förenkling och förbättring av det hittills tillämpade 
sättet för uppbörd och redovisning. Jag biträder därför förslaget. Vid bifall 
härtill torde det få ankomma på Kungl. Maj :t att vidtaga de författnings
ändringar, som blir nödvändiga. Därvid synes, såsom riksräkenskapsverket 
föreslagit, föreskrift jämväl böra meddelas beträffande uttagandet av ut- 
jämningsbelopp i samband med låntagarens inbetalning av den första an- 
nuiteten.»

Utskottet. Utskottet har icke funnit anledning göra erinran mot Kungl. 
Maj:ts framställning och hemställer alltså, 

att riksdagen må
a) medgiva, att under budgetåret 1955/56 lån må beviljas 

från statens avdikningslånefond å tillhopa högst 4 500 000 
kronor;

b) till Statens avdikningslånefond för budgetåret 1955/56 
anvisa ett investeringsanslag av 2 500 000 kronor.

13:o) Bevattningslånefonden. Såsom kapital för fonden har å tilläggsstat 
II till riksstaten för budgetåret 1941/42 anvisats ett reservationsanslag av 
500 000 kronor. Enligt medgivande av 1954 års riksdag må anslaget jäm
väl under budgetåret 1954/55 användas för avsett ändamål.
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Lantbruks styrelsen (skr. 23/8 1954) hemställer, dels att nyssnämnda re
servationsanslag skall avvecklas, dels att sådan ändring skall vidtagas be
träffande bestämmelserna angående statligt stöd till jordbrukets yttre och 
inre rationalisering in. in., att lånegaranti kan beviljas till bevattnings
anläggning, som avser höjande av avkastning från åker, betesvall eller träd
gård. Därvid framhåller styrelsen, att under budgetåret 1953/54 beviljades 
endast ett lån å 9 370 kronor. Vid utgången av samma budgetår var det 
disponibla beloppet i fonden omkring 411 000 kronor.

I detta sammanhang har departementschefen erinrat om att frågan om 
införande av kreditgarantisystem beträffande bevattningslånefonden prövats 
tidigare, nämligen i samband med behandlingen av lantbruksstyrelsens i 
propositionen 1950: 73 redovisade förslag den 1 december 1949 rörande 
övergång från vissa lånefonder till system av nyssnämnda art.

Departementschefen
»Frågan om övergång till systemet med statlig kreditgaranti beträffande 

den låneverksamhet, som avses med bevattningslånefonden har, såsom fram
går av det föregående, redan tidigare varit föremål för prövning. Med an
ledning av ett förslag, som lantbruksstyrelsen år 1949 framlade i ämnet, 
anförde dåvarande departementschefen (prop. 1950: 73), att även i fråga 
om bevattningslånefonden syntes med hänsyn till den ringa lånefrekven- 
sen en avveckling kunna övervägas. Då anläggandet av bevattningsanord- 
ningar var en för jordbruksdriften betydelsefull men i stort sett oprövad 
fråga, ansåg departementschefen det dock lämpligast, att denna lånefond 
bibehölls. Beträffande spörsmålet i vilken form låneverksamheten skulle fort
sättas, framhölls i propositionen, att det även enligt departementschefens 
uppfattning syntes obestridligt, att ett system med statlig kreditgaranti er
bjöd vissa fördelar. Emellertid kunde å andra sidan flera skäl anföras mot 
en sådan omläggning. Sålunda framhölls, att det kunde föreligga risk för 
att anspråken på statligt stöd skulle öka avsevärt, därest statlig kredit
garanti infördes. Omläggningen var därjämte i viss mån beroende på vilka 
uppgifter som kunde komma att åläggas den då beslutade men ännu icke 
organiserade statliga affärsbanken. På grund av det anförda ansåg departe
mentschefen, att utlåningen från bl. a. bevattningslånefonden tills vidare 
i princip borde vara anordnad på oförändrat sätt.

Lantbruksstyrelsen har nu tagit upp spörsmålet på nytt och därvid före
slagit, att förut angivna system med statlig kreditgaranti skall tillämpas 
beträffande bevattningsanläggning, som avser att höja avkastningen från 
åker, betesvall eller trädgård, samt att i samband därmed bevattningslåne
fonden skall avvecklas.

Såsom lantbruksstyrelsen framhållit synes här ifrågavarande låneverk
samhet i nuvarande form icke längre fylla det avsedda behovet, vilket bl. a. 
framgår av den obetydliga lånefrekvensen. Enligt min mening skulle vissa 
fördelar otvivelaktigt kunna vinnas genom övergång till ett kreditgaranti
system även på detta område. Visserligen har vid frågans prövning år 1950
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vissa skäl åberopats däremot. Dessa skäl kan emellertid icke längre göras 
gällande. Sålunda synes den statliga affärsbankens arbetsuppgifter, vilka 
numera fastställts, icke lägga hinder i vägen för en dylik övergång. Ej 
heller bör farhågorna för ökade krav på statligt stöd ingiva betänkligheter. 
Såsom framgår av redogörelsen under IX ht 1955 p. 134 anser nämligen 
lantbruksstyrelsen, att det erforderliga garantibeloppet för verksamheten 
kommer att bli obetydligt och därför bör kunna rymmas inom det för den 
inre rationaliseringen för nästa budgetår avsedda beloppet. Därjämte är 
att beakta, att erfarenheterna av det sedan den 1 juli 1948 tillämpade syste
met med statlig kreditgaranti för vissa rationaliseringsåtgärder på jord
brukets område är enbart goda. Jag biträder därför lantbruksstyrelsens för
slag, att bevattningslånefonden fr. o. in. nästa budgetår skall avvecklas 
och långivningen ur denna ersättas av ett system med statlig kreditgaranti.

Lån ur bevattningslånefonden torde således icke böra beviljas efter ut
gången av innevarande budgetår. Fonden bör dock även efter sagda tid
punkt få användas för utbetalning av lån, som beviljats dessförinnan. Be
hållningen å fonden ävensom inflytande amorteringar bör tillföras riks- 
gäldskontoret. Det torde i övrigt få ankomma på Kungl. Maj :t att med
dela närmare bestämmelser angående avvecklingen.

I överensstämmelse med gällande villkor i bevattningslånekungörelsen 
torde högsta gränsen för lånegarantien böra sättas till 75 procent av den 
för företaget godkända anläggningskostnaden, inberäknat utgifterna för 
förslag och utredning. Såsom jag nyss anfört synes någon särskild ram 
för garantien icke behöva angivas. Eventuella förluster i anledning av ga
rantien synes — därest riksdagen icke har något att erinra däremot -— 
böra täckas ur anslaget till Täckande av förluster på grund av statlig 
kreditgaranti. Anslaget behöver dock icke uppräknas för detta ändamål.

Det torde få ankomma på Kungl. Maj :t att vidtaga de författningsänd
ringar och utfärda de bestämmelser i övrigt, som blir erforderliga vid bi
fall till vad jag i det föregående föreslagit.»

Utskottet. Det av Kungl. Maj:t framlagda förslaget biträdes av utskottet, 
som följaktligen hemställer,

att riksdagen må medgiva, att bevattningslånefonden må 
avvecklas med utgången av budgetåret 1954/55 och ersättas 
av ett system med statlig lånegaranti i huvudsaklig överens
stämmelse med de grunder, som angivits i det föregående.

14:o) Fiskerilånefonden. Under denna punkt har Kungl. Maj:t föreslagit 
riksdagen att till fiskerilånefonden för budgetåret 1955/56 anvisa ett inves- 
teringsanslag av 600 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet behandlat följande inom riksdagen 
väckta, till utskottet hänvisade motioner, nämligen

1) I: 196 av herr Hällgren m. fl.;
2) II: 106 av herr Johansson i öckerö in. fl.
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I dessa motioner har hemställts, att riksdagen måtte besluta dels att det 
belopp som av Kungl. Maj :t under budgetåret 1955/56 må disponeras så
som lån från fiskerilånefonden skall utgöra minst 3 000 000 kronor, dels 
såsom kapitaltillskott till fiskerilånefonden för budgetåret 1955/56 anvisa 
ett investeringsanslag av 1 600 000 kronor.

Beträffande de skäl, som motionärerna anfört till stöd för sina yrkanden, 
får utskottet hänvisa till motionerna.

Fonden för fiskerinäringens befrämjande (fiskerilånefonden) inrättades 
enligt beslut av 1891 års riksdag. Nu gällande bestämmelser för lån ur fon
den återfinnes i kungörelsen nr 1932:112, ändrad genom kungörelserna nr 
1948:313, 1949:160 och 1953:240.

Från fonden utlämnas genom förmedling av hushållningssällskap eller 
landsting låneunderstöd för anskaffande av fiskebåtar, motorer eller annan 
maskinell utrustning för sådana båtar, fiskredskap samt för forsling av fisk 
avsedda fordon, smärre båtar eller andra smärre transportmedel, vidare för 
anläggande av smärre inrättningar för tillgodogörande eller förädling av 
fiskets produkter samt för utförande av fiskodling.

Enligt beslut av 1949 års riksdag må av Kungl. Maj :t årligen disponeras 
ett belopp av 2 000 000 kronor såsom lån från ifrågavarande fond. Maximi
gränsen för låneunderstöd ur fonden har enligt beslut av 1953 års riksdag 
höjts från 60 000 kronor till 120 000 kronor.

Såsom kapitaltillskott till fonden har senast å kapitalbudgeten för budget
året 1954/55 anvisats ett investeringsanslag av 700 000 kronor.

Fiskeristyrelsen med statens fiskeriförsök (skr. 17/8 1954) hemställer, 
att till fonden skall för budgetåret 1955/56 anvisas ett investeringsanslag 
av 1 200 000 kronor. Tillika anhåller styrelsen, att det belopp, intill vilket 
utlåning från fonden under ett budgetår högst må utgå, skall för nästa bud
getår höjas från 2 000 000 kronor till 2 600 000 kronor. Styrelsen erinrar 
därvid om att ansökningarna om lån ur fonden under budgetåret 1953/54 
— sedan maximigränsen för ifrågavarande låneunderstöd ökats från 60 000 
till 120 000 kronor — för hela landet uppgick till något över 2 500 000 kro
nor. Enligt uppgift från statskontoret beräknas under budgetåret 1955/56 i 
amorteringar till fonden inflyta 1 400 000 kronor. För att möjliggöra en ut
låning ur fonden till det belopp, som efter höjningen av lånemaximum er
farenhetsmässigt kan bli behövligt för nästa budgetår, erfordras enligt sty
relsen de summor, som äskats i dess framställning. Därvid är styrelsen väl 
medveten om att de anförda beräkningarna rörande kapitaltillskott och år
ligt lånemaximum är tilltagna i knappaste laget och att det ingalunda är 
otroligt, att låneanspråken på fonden under nästa budgetår kan komma att 
stiga till 3 000 000 kronor.

Föredragande statsrådet
».lag anser mig icke kunna tillstyrka någon höjning av det belopp, som år

ligen må utlånas från fonden. Detta bör sålunda enligt min mening jämväl 
för nästa budgetår fastställas till 2 000 000 kronor. Med hänsyn härtill och
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då för nämnda budgetår ett belopp av omkring 1 400 000 kronor kan beräk
nas inflyta till fonden, torde ett kapitaltillskott av 600 000 kronor vara till
räckligt.»

Utskottet. Kungl. Maj :t har i fråga om fiskerilånefonden för nästa bud
getår föreslagit ett oförändrat årligt utlåningsbelopp av 2 000 000 kronor 
samt ett kapitaltillskott av 600 000 kronor. I motionerna I: 196 och II: 106 
har däremot yrkats att kapitaltillskottet skall ökas till 1 600 000 kronor 
och det årliga utlåningsbeloppet till 3 000 000 kronor.

Såsom motivering härför har i motionerna anförts, att anspråk på fon
den under år 1954, bl. a. på grund av den beslutade höjningen av lånemaxi- 
mum från 60 000 till 120 000 kronor, starkt ökat. Med hänsyn till den snä
va låneramen har emellertid dessa anspråk trots drastiska nedskärningar 
icke kunnat tillgodoses med mera än ungefär hälften av begärda belopp. 
Härigenom har enligt motionärerna många fiskare, som beställt nya fiske
båtar, motorer eller redskap, kommit i ett ytterst svårt läge.

Med anledning härav får utskottet erinra om att utskottet i sitt utlåtande 
nr 5 till årets riksdag biträtt ett motionsvis framfört förslag om ökad me
delsanvisning för budgetåret 1954/55 till fiskerilånefonden. Utskottet fram
höll därvid, att lånefrekvensen under år 1954 bl. a. på grund av onormalt 
antal förlisningar starkt ökat. Med hänsyn härtill och då det uppenbarligen 
var önskvärt att effekten av den nyssnämnda ändringen i lånebestämmel- 
serna ej skulle hämmas av brist på medel, ansåg utskottet det vara nöd
vändigt att ytterligare medel ställdes till förfogande. Vid detta ställningsta
gande finner utskottet det påkallat, att lånegränsen även för nästa budget
år höjes i förhållande till Kungl. Majrts förslag. Enligt utskottets mening 
torde det emellertid vara till fyllest att utlåningsbeloppet i anslutning till 
fiskeristyrelsens anslagsframställning bestämmes till 2 600 000 kronor. Då 
för budgetåret 1955/56 ett belopp av omkring 1 400 000 kronor beräknas bli 
disponibelt i fonden, torde följaktligen ett kapitaltillskott av 1 200 000 kro
nor vara erforderligt.

Under åberopande av vad sålunda anförts hemställer utskottet, 
att riksdagen må
1) med anledning av motionerna I: 196 och II: 106, så

vitt nu är i fråga, medgiva att tills vidare från och med bud
getåret 1955/56 ett belopp av 2 600 000 kronor må av Kungl. 
Maj:t årligen disponeras för lån från fiskerilånefonden; 
samt

2) med anledning av Kungl. Maj :ts förslag samt motio
nerna I: 196 och II: 106 i övrigt till Fiskerilånefonden för 
budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 1 200 000 
kronor.

15 :o) Statens skogslånefond. Med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts fram
ställning under förevarande punkt hemställer utskottet,

att riksdagen må medgiva, att det för budgetåret 1948/49
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anvisade investeringsanslaget till Statens skogslånefond må 
under budgetåret 1955/56 användas för det med anslaget av
sedda ändamålet.

Fonden för låneunderstöd

16 :o) Lån för anskaffande av skoljordbruk vid lantmanna- och lanthus
hållsskolor. I enlighet med Kungl. Maj :ts förslag hemställer utskottet,

att riksdagen må medgiva, att det för budgetåret 1947/48 
anvisade investeringsanslaget till Lån för anskaffande av 
skoljordbruk vid lantmanna- och lanthushållsskolor må un
der budgetåret 1955/56 användas för det med anslaget av
sedda ändamålet.

Diverse kapitalfonder

17:o) Jordfonden. Vid 1940 års riksdag (prop. 130; rskr. 273) beslöts in
rättande av en kapitalfond, benämnd jordfonden. Fondens medel skall jäm
likt beslut av 1948 års riksdag (prop. 149; rskr. 233) bl. a. användas för att 
bestrida lantbruksnämndernas kostnader för fastighetsförvärv i samband 
med åtgärder för yttre rationalisering på jordbrukets område. Riksdagen 
har för budgetåren 1940/41—1943/44 samt 1948/49 och 1949/50 till jord
fonden anvisat anslag av respektive 3 000 000, 2 000 000, 1 000 000, 500 000, 
10 000 000 och 15 000 000 kronor. För budgetåren 1944/45—1947/48 och 
1950/51—1951/52 har några medel icke anvisats. För budgetåren 1952/53 
—1954/55 har såsom kapitaltillskott till fonden anvisats respektive 5 000 000, 
15 000 000 och 6 000 000 kronor.

Lantbruksstyrelsen har hemställt, att till fonden skall för budgetåret 1955/ 
56 anvisas ett investeringsanslag av 2 000 000 kronor.

Departementschefen biträder lantbruksstyrelsens förslag.

Utskottet. Utskottet tillstyrker Kungl. Maj:ts framställning och hemstäl
ler sålunda,

att riksdagen må till Jordfonden för budgetåret 1955/56 
anvisa eti investeringsanslag av 2 000 000 kronor.

18 :o) Arrendeegnahemsfonden. Biträdande Kungl. Maj :ts förslag hem
ställer utskottet,

att riksdagen må medgiva, att det för budgetåret 1943/44 
anvisade anslaget till Arrendeegnahemsfonden må under 
budgetåret 1955/56 användas för det med anslaget avsedda 
ändamålet.

2 Bihang till riksdagens protokoll 1955. 10 samt. Nr 7
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19:o) Statens reproduktionsanstalts fond: Utökad maskinell utrustning. 
För innevarande budgetår har å kapitalbudgeten under rubriken Statens re
produktionsanstalts fond anvisats dels 190 000 kronor till utökad maskinell 
utrustning, dels 5 000 kronor till ersättningsanskaffningar och förnyelse
arbeten.

Med överlämnande av en framställning från statens reproduktionsanstalt 
ävensom yttrande däröver från statens tryckeriintendent hemställer lant- 
mäteristijrelsen (skr. 29/9 1954), att för nästa budgetår skall anvisas dels 
ett investeringsanslag av 227 000 kronor till utökad maskinell utrustning 
vid anstalten, dels ett investeringsanslag av 5 000 kronor till ersättnings
anskaffningar och förnyelsearbeten.

Föredragande statsrådet har förordat, att de av lantmäteristyrelsen beräk
nade beloppen skall anvisas, men har tillika förutsatt att anstalten tillvara
tager de möjligheter till besparingar vid inköpen, som kan komma i fråga.

Utskottet. Med biträdande av Kungl. Maj:ts förslag hemställer utskottet, 
att riksdagen må till Statens reproduktionsanstalts fond: 

Utökad maskinell utrustning för budgetåret 1955/56 anvi
sa ett investeringsanslag av 227 000 kronor.

20:o) Statens reproduktionsanstalts fond: Ersättningsanskaffningar och 
förnyelsearbeten. Under åberopande av vad som anförts under nästföregå
ende punkt hemställer utskottet,

att riksdagen må till Statens reproduktionsanstalts fond: 
Ersättningsanskaffningar och förnyelsearbeten för budget
getåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 5 000 kro
nor.

21 :o) Uppskjutna frågor. Utskottet kommer framdeles att avgiva utlåtan
de beträffande de i propositionen under följande punkter upptagna frå
gorna, nämligen

punkten 2: Byggnadsarbeten in. m. vid statens försöksgårdar och 
punkten 4: Byggnadsarbeten för försöksgård vid Röbäcksdalen, vilket 

utskottet härmed får för riksdagen
anmäla.

Stockholm den 8 mars 1955

På jordbruksutskottets vägnar:

L. TJÄLLGREN
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Vid detta ärendes slutbehandling har närvarit:
från första kammaren: herrar Tjällgren, Anderberg, Lage Svedberg, 

Nord, Jon Jonsson, Sundberg, Hansson, Eskilsson, Bror Nilsson och Moss- 
berger; samt

från andra kammaren: herrar Gustafson i Dädesjö, Andersson i Hyssna, 
Antby, Jonsson i Strömsund och Pettersson i Dahl, Ekdahl, Agerberg, Arwe- 
son, Nilsson i Lönsboda och Johansson i öckerö;

dock att vid behandlingen av punkten 14 herrar Franzén, William Ohls
son och Svensson i Va deltagit i stället för herrar Tjällgren, Sundberg och 
Pettersson i Dahl.

Reservationer

1) Vid punkten l:o) (Tjänstebostäder för domänverket) av herr Hansson.
2) Vid punkten U:o) (Fiskerilånefonden) av herrar Anderberg, Lage 

Svedberg, Jon Jonsson, Mossberger, Gustafson i Dädesjö, Andersson i Hyss
na och Jonsson i Strömsund, vilka ansett, att

dels tredje stycket av utskottets utlåtande på s. 16 bort ha följande ly
delse:

»De skäl, som motionärerna åberopat till stöd för sin framställning, fin
ner utskottet väl värda beaktande. Med den starka begränsning av investe
ringarna, som måste iakttagas i nuvarande läge, anser sig utskottet emeller
tid i likhet med föredragande statsrådet ej kunna förorda någon höjning av 
den årliga utlåningsramen för ändamålet. Denna bör sålunda tills vidare 
fastställas till 2 000 000 kronor. Då för budgetåret 1955/56 ett belopp av 
omkring 1 400 000 kronor beräknas bli disponibelt i fonden, torde följakt
ligen ett kapitaltillskott av 600 000 kronor vara tillräckligt.»

dels ock utskottets hemställan bort ha följande lydelse:
»att riksdagen må
1) avslå motionerna I: 196 och II: 106, såvitt däri yrkats, 

att det belopp, som av Kungl. Maj :t årligen må disponeras 
för lån från fiskerilånefonden skall höjas till 3 000 000 kro
nor; samt

2) med bifall till Kungl. Maj:ts förslag samt med avslag 
å motionerna I: 196 och II: 106 i övrigt till Fiskerilånefonden 
för budgetåret 1955/56 anvisa ett investeringsanslag av 
600 000 kronor.»

650526 Stockholm 1955. Isaac Marcus Boktryckeri Aktiebolag


